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Figur 

Modest PratSr 
el savi 
de iUledinyá 
Text: Xevi Planas Fotos: Josep María Oliveras 

Modest Prats acaba de complir65 anys i ha deciditjubilar-se de les 

seves activitats docents, després de trenta anys d'enlluernar amb la 

saviesa de la seva oratoria díverses generacions de filólegs formats a 

Girona. També anuncia que abandona les seves ínvestigacíons sobre la 

historia de la llengua, referencíals per ais estudiosos que s'hi dediquen. 

Té moít d'lnterés, en canvl, a abocar-se amb mes intensitat a la seva 

labor pastoral a les parróquies de Medinyá i Vilafreser. 

Vosté va néíxer a Castelló d'Empúries. Tota 
la seva familia prové de l'AIt Empordá? 
El meu pare, com el meu avi i ti 
meu bcsiivi, era de Castelló i creba-
llava de ferrer. Per la banda de la 
mare, venen de Cerdanya. La nieva 
avia era d'Aranser i es va casar en 
segones núpcies .imb el mestre 
d'Aranser, que era de Castelló, Van 
anar a viure a Castelló tota la fami
lia quaii la nieva niare era una noie-
ta de dotze o trecze anys. Els meus 
pares es van casar el 12 d'octubre 
del 1^35, jo vaig néixer el 5 de 
setenibre del 1936 i el 3 de desem-
bre del 1936 niataven el meu pare. 
Ja al juliol del 1936 van macar uns 
capellans a Castelló, a l'agost van 

matar nou o deu persones mes, i al 
desembre van macar el meu pare, 
que tenia vint-i-cinc anys, i un 
oncle seu. L'única memoria que en 
tinc, i encara és relativa, és de quan 
el 1940 el van dur a e]iEerrar a Cas
telló. Jo cenia tres mesos quan el 
varen matar, en plena guerra. Vaig 
viure, dones, la infantesa d"un nen 
de la postguerra a qui han mort el 
pare. La mare, amb vint-i-tres anys, 
va haver de tirar endavant la casa 
treballant de inodisca i de telefonis
ta. Ais nou anys vaig fer Texanien 
d'ingrés al seminari i ais deu hi vaig 
entrar. Els meus priniers anys son la 
vida d'un vailet de la postguerra 
que va a coMegi sense una especial 
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«Al seminan m'hi sentía a gust. A alguns 
companys després els va sortir el biau, 
pero jo no en tinc un record amarg» 

MoDEST PRATSI DOMINGO va péixera 
Castelló d'Empúries {Alt Empordá) 
el 5 de setembre de! 1936. Lin
güista i preveré, va estudiar teolo
gía a Girona i filologia románica a 
Barcelona. Va ampliar estudis a 
Roma i a París. Va ser rector de la 
parroquia de Santa María de Vista 
Alegre, a Girona, del 1968 al 1971, 
Des del 1977 ho és de les de 
Medinya i Vilafreser. Ha estat pro-
fessor de literatura i teología al 
seminari diocesá de Girona 
(1960-1990) i d'história de la (len
gua catalana a la Universitat de 
Girona. És autor, amb Josep María 
Nadal, á'Histdria de la ¡lengua 
catalana I: des deis Inicis ffns al 
seg/eXV(1982), guardonatamb 
els premls Serra d'Or i de la Gene-
ralitatde Catalunya, i d'História de 
la ¡lengua catalana: segle XV 
(1996), que ha obtingut, aquest 
any, el preml Prat de la Riba de 
rinstitut d'Estudis Catalans. També 
ha publicat Una quaresma i altres 
sermons (1984), Verdaguerala 
Mare de Déu del Mont {1984, amb 
Joan Carreres i Pera), l'estudi lin-
güístic de La historia de Paris i 
Viana (1986), Meditado ignasiana 
sobre la normalització lingüistica 
(1989) i, amb August Rafanell i 
Albert Rossich, El futur de la llen-
gua catalana (1991). Ha estat 
col-laborador habitual de la revista 
Presencia, el diari El Punt i l'emis-
sora Catalunya Radio. 

sensibilicat per res, que volta pels 

carrers i que no sap que hi hagi un 

altre m ó n a part d'aquell. 

Quinsfactorsel van estimulara entrar al 
seminari? 
A través de la meva mare i de la 
mare de la meva mare, els familiars 
mes próxims que eren vius, vaig 
viure a casa un anibient marcat pro-
tlindament per la fe cristiana. IVIés 
que la sicuació de la postguerra, em 
devia influir l 'ambienc crisciana-
m e n t mo l t .sincer, mole viscut i 
molt pietós que hi havia a casa. Lla-
vors ds pobles pesava molt mes el 
Uigam amb la parroquia i en aquell 
motnenc quedaven a CastelJó qua-
tre deis tretze o catorze capelíans 
que hi havia hagLit al poblé abans 
de la guerra. Vaig ser escola i el 
vicari em va portar a preparar Texa-
men d'ingrés al seminari. 

Quin impacte li va produir l'arrlbada al 
seminari? 
Vaig esti'enar el seminari menor de 
Girona, que després va ser la seu de 
la facultat de IJetres i ara ho és de la 
de ciéncies de l'educació. AI semi
nari s'entrecruen mokes biografies. 

Quan hi vaig entrar, el 1946, érem 
una setantena a pr imer curs. Ens 
en vam ordenar quinze, dotze anys 
després. Ais deu anys, volia ser com 
el rector o el vicari del poblé. En 
do tze anys d ' e s tud ia r vaig teñ i r 
temps d 'anar fent el procés q u e 
m'ha dut a ser el que sóc. El que 
sóc, peí que fa a la manera de pen
sar i de ser, em ve del seminari. En 
aquells anys, la vida al seminari era 
de pobresa, mes que d'austeritat, 
com la de casa. Ens hi pelavem de 
fred? Sí, com a casa. Hi anávem 
justos de menjar? Sí, com a casa. Et 
donaven un panet que t'havia de 
durar dos dies. De casa t'enviaven 
cansalada i un taU de pa per a l'hora 
de berenar. Aixó no era particular-
n i e n t d u r p e r a un va i le t de 
¡'época, perqué la vida normal del 
país en aquell moment no donava 
per a res mes. La vida al seminari 
era humanament molt rica. Entre 
el seminari major i el menor, érem 
uns tres-cents estudiants . Tenies 
ocasió de conéixer gent de pobles, 
situacions i interessos molt d i íe-
rents. El seminari era molt autár-
quic, pero pie de gent molt diversa. 
M'hi sentía a gust. Sé que la nieva 
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manera de viure el seminari no és 
transportable a la de tots els nieus 
conipanys. Eni consta que n'hi va 
haver alguns ais qiials després els va 
sortir el blau, pero j o no en tinc un 
record amarg, nialgrat les nioltes 
liniicacions que eni tarien ser cride 
en alguns aspectes. 

Fins a quin putit es correspon amb la 
realitat la imatge que es té del seminari 
de Girona com a focus de resistencia 
catalanista? 
Els iious aires van arribar al semi
nari arran del sotrac del Conci l i 
Vaticá II, que ens va transformar i 
ens va connectar de cop amb la 
vida real de Tépoca. L'esperit crític 
i el catalanisme van entrar auténd-
cament al seminari ais anys 60. Si 
coniparem el seminari de Girona 
amb els d'altres llocs, podein dir 
que vam estar de molta sort, per
qué vam teñir durain uns anys de 
rector del doc to r Estela. Era un 
honie d'una gran categoría espiri
tual, inteMectiial, moral i política, 
l^esprés, correiit peí món , t 'adones 
de l'avantatge d'haver pogut rebre 
l 'educació del doctor Estela, que 
estava prou controlat. 

Qué el va motivar a estudiar romániques 
després d'acabar l'etapa del seminan? 
Ten ia m o l t ciar q u e cin vo l ia 
dedicar a la vida pastoral. Pero les 
c i r c u m s t a n c i e s van c o m van . 
Q u a n vaig acabar els estudis del 
seminar i , no em podia ordenar , 
perqué era massa jove. El doctor 
Cartanyá em va ordenar, dema-
nant dispensa, quan j o tenia vint-
' -dos anys. C o m que veien que 
escrivia poesies i pardcipava acti-
vanient en les vedlades [iterarles 
del seminari, els va semblar con-
venient que anés a estudiar romá
niques a Barcelona. Vaig entrar a 
la Universitat de Barcelona el curs 

1958-1959. Quan estudiava el ter
cer curs, vaig haver d ' en t ra r de 
professor de literatura al seminari 
de Girona. Dos dies a la setmana 
liavia d'agafar el tren, i per arribar 
a Barce lona a les n o u del mat í 
havia de sortir de Gi rona a dos 
quarts de sis. A Barcelona se'm va 
obrir un altre món, que era el de 
la cultura, els estudis universitaris 
i, també, la política. Vaig establir 
relacions amb grups de comunitats 
crisdanes universitáríes, a través de 
les quals vaig entrar en contacte 
amb capellans molt diversos, des 
de Josep María Bailarín fins a Lluís 
María Xir inacs , i a m b persones 
que després he trobat immersos en 
alcres ámbits. El que m'agradava 
era fer classes, estimular els alum-
nes a l legi r . Llavors en aques t 
aspecte estávem niillor al seminari 
que no pas a Pora del seminar i . 

N o m'havia d'ajustar a cap p r o 
grama de batxillerat i, per tant, no 
havia d'ense nyar hteratura espan-
yola a la fon^a, sino q u e pod ia 
ensenyar literatura universal. Podia 
triar els autors que volia... Q u a n 
va mori r el doctor Cartanyá, vaig 
passar a ser l'ajudant del rector del 
seminari . El que e m continuava 
ínteressant era fer específicament 
de capellá. Van decidir que anés a 
Uicencíar-nie en teología a R o m a 
i me n'hi vaig anar el 1966. Vaig 
comple ta r els estudis a París els 
p r í m e r s s e m e s t r e s de is c u r s o s 
1967-1968 1 1968-1969. Vaig tor
nar a Girona per fer de professor 
de teología al seminari i, com que 
volia teñir una dedícació pastoral 
directa, em van destinar a Vista 
Alegre. El 1969 van íníciar-se els 
estudis universitaris a Girona, amb 
els quals no tenía cap connex ió , 
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encara que fos professor del semi-
nari. Uúnic vincle que te]iia lla-
vors anib h vida literaria i cukura] 
de Giro na era arran del premi de 
íiovel'la Prudenci Bertrana. L'estiu 
del 1971, en sortir de la rcnnió de 
deliberado del jurat del Bertrana, 
el doc to r Joaqu in i Molas eni va 
p r o p o s a r de ser p r o f e s s o r al 
CoMegi Universi tari de Girona, 
perqué volien que els estudis de 
filología els portes algú de Girona. 
Li vaig dir que no. Pero la propos-
ca de Joaquim Molas va arribar al 
d o c t o r J u b a n y sense q u e j o h o 
sabes. El doctor Jubany eni va cri
dar per fer-me saber que en pensa-
va, Li semblava que havia d'accep-
tar. Vaig passar una mala nic 
rumiant-hi i al final el 1971 vaig 
c o m e n t a r a fer classes ais estudis 
universitaris gironins. Hi he estat 
trenta anys mole a gust. N o he vis-
cut ]nai a la universitat cap situació 
desagradable pe) feC de ser capellá. 
Els conipanys n i ' ho han fet molt 
planer i no m'ha estat gens dificil 
coiijuniinar la nieva condició de 
capellá amb la de professor. 

Van serdetermínants les paraules del 
doctor Jubany en aquest cas? 
U n a de les v i r t u t s q u e n o he 
pogut exercir en els meus quaran-
t a -dos anys de capellá és la de 
¡ ' obed ienc ia , p e r q u é no m ' h a n 
manat niai res. M ' h e deixat acon-
sellar i he fet cas par t icularnient 
de T o p i n i ó del b isbe , p e r o n o 
m ' h e t r o b a t q u e mai n i ' h a g i n 
imposat res. Si hagués dit que no 
acceptava la proposta, no hauria 
passat res... 

Quines de les moltes persones que ha 
conegut li han deixat una ennpremta mes 
significativa? 
Hi ha moka gcnt que m'ha ajudat 

i m 'ha iafluit. Pero d'una manera 
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mole profundíi n i 'han niarcac h 
nieva niLirc i el doccor Esccla. E! 
millor professnr que he tiiigut ha 
est;)t el d o c t o r C a l z a d a , q u e , 
a n a n t moic m e s enl la de la 
tendencia bastant generalitzada al 

fer el salt de V e r d a g u e r a les 
Esituicfs de Riba sense que ningú 
n r h i d u g u é s de la m a , sol i 
desempara t , i p e r d e n t el t emps 
moltes vegades lleginc cot el que 
eni queia a les mans. 

niés Uig-at. Pero seiiipre a la lluna... 
Va ser posteriornieiit qiíe eni vaig 
assabentan per exemple, de la ínter-
venció que va teñir el doctor Jubany 
en la revista. M ' h e trobat moltes 
vegades que la gent ha donat per 

^eminari d'aquell tcmps de fer-ce 
aprendre un manua l , em va ier 
descobrir el goig de Testiidi i de 
hi r e c e r c a . La nieva f o r n i a c i ó 
l i teraria, en canvi, és p u r a m e n t 
personal. Ningú no ni1ii va c o n -
duir. El meu acostament a la lite
ratura va ser molt net de prejudi-
tis extraliteraris, modvat peí sim
ple fet de llegir. Llavors ignorava 
completament si hi havia baralles 
ííntre tal escriptor i tal altre, Vaig 

Una de íes primeres plataformes cultu
ráis en les quals va participar activament 
va ser la del setmanari Presencia. Qtiins 
records en conserva? 
Qiian era a París ja enviava a f^eséii-
dci unes cróniques volent informar 
de les actiiahtats literaria i filosófica 
de Franca. Ara m'adono que eren 
uns articles il-legibles que es devien 
publicar mes per la benignitat de 
Narcís-Jordi Aragó qne no pas per 
cap altra cosa. Després hi vaig estar 

suposada la nieva impficació en epi
sodio deis qual-s j o no tenia ni la mes 
r emo ta idea. . . Presencia era una 
publicació crítica fíns on podía ser
bo i ¡o hi vaig contribuir escrivint-lii 
sobre Tesglésia i sobre la literatura, a 
part de redactant algtms editorials. 
R e c o r d ó que quan van fer papa 
Joan Pau 1 v^aig escriure un árdele 
dient que no acabava de veure ciar 
aquell nomenamen t . Hi va haver 
una ;ilta autoritat de Girona que es 
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va don;)r de baixci de h revista en 
senyal de protesta per aquel! ¡uticle, 
pensant-se que era una bita de res
pecte per un diflint. En tot cas. quan 
vaig escriure l'article aquell bou se 
nyor encara era ben viu i es \^ morii" 
quan la revista ja era a la imprenita. 
L'equíp de gent que duia Prcsaida 
podía mostrar una iniatge de la ciu-
tat d'tma gran vitalitit, pero la reali-
tat era que Girona era encara niés 
que grisa i uiés que negra. La imatge 
de Girona com a segona capital cul
tural del país, alió del Girona, mi, era 
una imatge que no era certa i que 
mes aviat s'aJimenüivTi des de fora de 
la ciutat. La bnrgesía de Girona, on 
riiem vista? La burgesía no )ia estat 
mai el motor de la vida cultural de 
Girona. A la Girona d'aquell tenips 
ja no lai havia tampoc una presencia 
c ler ical des tacable . Tenia mes 
importancia un vicari del Mercadal 
que un canonge de la catedral. 

Vosté mateix, quan era a la parroquia de 
Vista Alegre, tenia molt de poder. Els 
seus sermons d'aquell temps van marcar 
una época. Rns i tot el van multar una 
vegada per un sermó... 
El 1969 em van posar una multa de 
deu mil pessetes, que finalment no 
vaig haver de pagar, per un sennó 
en qué em referia a una denuncia 
per cortin-es a la coniissaria de poli
cía de Via Laietana, a Barcelona. 
Vaig dir al s e rmó que els temps 
bavien canviat Í que ara els pietoris 
eren comissaries de policia. Resulta 
que el governador civil de Girona 
va anar a Madrid a visitar el minis
tre de torn i el ministre li va pre
guntar com anaven les coses per 
Girona. El governador va dir que 
tot estava cont ro la t i q u e no hi 
havia cap problema. En arribar a 
l 'hotel després de l 'entrevista, el 
governador va rebre una trucada 
del ministre en qué el renyava per

qué mentre ells havien estat reunics 
h¡ havia hagut un capella de Girona 
que havia dit en un sermó que el 
pretori era la comissaria de policia... 
T a m b é r e c o r d ó q u e quan era a 
Vista Alegre una vegada una infer-
niera em va comeiitar q u e j o desda 
ser una mala persona, perqué ella 
festejava amb un policia i el d iu-
mejige no podien sortir mai, ja que 
el policia havia de venir a escoltar la 
missa i p r end re noces per passar 
Tinforme de la prédica... L'octubre 
del 1971. quan el governador es va 
assabentar q u e j o entrav-a a ter clas-
ses a la univei-sitat. va amejiai^ar 
Tequip que la dirigia assegurant que 
si jo posava els peus a la universitat 
ell la clausuraría. Em van cridar els 
doctors R i q u e r i Udina per pre-
g u n t a r - m e de q u é m'acusava el 
governador. Jo els vaig respondre 
que em limica\'a a fer sermons i a 
escriure algují article al íull de la 

meva parroquia . Ells creien que 
només per aixó no es movia un 
governador, pero quan el van anar a 
veure etect ivament només els va 
treure un dossier amb resums deis 
meus sermons. El governador añr-
mava q u e j o feia tot alió <fal margen 
de sus responsabilidades pastorales^ 
i j o li vaig fer e j i tendre que ell 
podia discutir-me si anava contra la 
Uei, pero que no podia entrar en im 
terreny que no era el seu. 

Ja ais anys 80, va acceptar el carree de 
delegat de Cultura de la Generalitat a 
Girona i en va dimitir al cap de poc 
temps. Lha decebut la política cultural 

de la Generalitat en aquests vint-i-un 
anysd'autogovern? 
El 1977 Ja vaig acceptar de formar 

p a r t del conse l l de cu l t u r a del 

govern de Tarradellas, a m b una 

impl icado especial en la comissió 

mixta de transferéncies de c o m -
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peténcies en matérin lingüística. 
Quan el conseller de Cultura di;l 
primer govern de Jordi Pujol, Max 
Cahner. em va demanar de ser el 
delegar del departament de Cultura 
a Cíirona, vaig aceeptar la proposta 
confiant que CiU anava a nuintar 
una organiczaeió admiiiisU'ativa ben 
diferent de la que havíem heretat 
del Traiiquisme. A la que eiu vaig 
adonai' que anava anib el Iliri a la 
niá, ja ni'hav'ien fumut. Eni vaig 
to rna r a dcixar enredar quan el 
conseller Rigül va aniuiciar el pacte 
cultural i eni va proposar d'eiitrar al 
sen consell assessor. En conipi-ovar 
que havia fracassat la política del 
pacte cultural i que no s'ha\'ia creat 
un espai de planihcació de la cultu-
fa on es pogués trabar gent niolt 
diversa, eni va dcixar d'interessar fer 
un seguiment de la política cultuiul 
de la Gcneralitat. Taiiipoc no he 
vist en altres forces polítiqíies alter-
natives niés atractives en materia de 
cultura. En general, els parrits han 
titüitzat la cultura d 'una manera 
propia de la pctita polírica. 

La cultura real es crea al marge de les 
institucions publiques? 
^í- Al marge, malgrat, a pesar de... 
Les ins t i tuc ions ni tan sois han 
^eguit una política de subvencions 
t^oherent... Els pardts han estat mes 
pendents de les petites baralles entre 
ells que no pas del que calía segniir 
amb atenció. Ha faltat ajirplitud a 
l'hoi-a de niirar que podíem aportar 
al nión, dins les nostres limitacions. 
l^e tota manera, veient el panorama 
<̂ e la polí t ica i n t e r n a c i o n a l , els 
temps que corren no conviden a 
' alfgria ni a fer gaires reflexions 
sobre les niinieses de la política cul-
'̂ iii'al del país. El que em preocupa 
niés ara mateix és quin món prepa-
tem a la maíjiada que vaig batejar la 
setniana passada... 

Com valora la transformado que ha 
experimentat Girona i la seva área 
d' inf luéncla en les dues ultimes 
décades? 
S'hi han produí t fenómens n iok 
intercssants, com el de! diari El 
P\mU que és una aporcació notable. 
L'exemple á'El Puní desconcerta, 
en el bon senti t . És un fet niés 
remarcable del que sembla a pr i 
mer cop d\ill, cüni a niodel sor-
p r e n e n t i transferible. Veient la 
situació del país en el moment en 
que va néixer E¡ PiinS, he de con-
tessar que no em pensava pas que 
aquest diari mai pogués arribar a 
tirar endavant com hi ha tirat. S'ha 
convertit en tota una institució de 
reíeréncia gracies a l'esfor^ de la 
gene que Tha anat fent dia a dia. Et 
continua provocant disgustos cada 
tnatí quan el llegeixes i detectes 
que en alguns aspectes no és prou 
rigorós, pero com a producte s'ha 
consolidat en el mercat amb una 
fori^a envejable... Es un retlex de la 
transformació que ha exper imen
tat Girona i els pobles de la seva 
área. He de dir pr imerament que 
s(Sc amic de J o a q u i m Nadal i a 
coutinuació be d'expressar la meva 
admiració per com ha canviat la 
ciutaL també socialment. Joaquim 
Nadal ja estimava apassionadament 
Girona abans de ser-ne Falcalde. 
Té un projecte de ciutat i aixó es 
nota. L'ha transformada de dalt a 
baix i r h a converdda, ell i molta 
altra gent amb la seva tenacitat, en 
una veritable capital. Abans la gene 
de tora anava a Girona perqué era 
una capital on hi havia un bisbe. 
un president de la Dipu tado i un 
governador civil. Ara la gent hi va 
per altres qüestions: per veure-hi 
teatre, per anar-hi a comprar, per 
ícr-hi turisme... La llastima és que 
en el debat municipal hi ha hagtit 
un joc polítíc molt petit. La feblesa 

" V 

de l'oposició no ha permés verte
brar una alternativa crítica i esti-
mu lan t q u e presentes propos tes 
atractives. 

En t'áníibit de la cultura, quins éxits i 
quins fracassos destacaría entre el qtie 
s'lia fet i el que no s'ha fet en aqüestes 
dues ultimes décades a la ciutat? 
S'ban impulsat moltes iniciatives 
interessants. Un festival que duri 
deu anys amb tanta empenta, com 
és el cas de Temporada Alta, no es 
pot ignorar, per exemple. En altres 
aspectes, en canvi, tío beni tingut la 
mateixa empenta. Un cas ciar seria 
el del món editorial. Lleida té l'edi-
torial Fagés, Tarragona té El Médol, 
Vic té Eunio... A Girona, per con
tra, n o ha sorgi t una ed i to r i a l 
potent. De tota manera, en general 
s'ha avancat molt. encara que tilti-

/ 
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«S' 
i el di 
perqu 

diu la gent, 

manicnt s'ha perduc una mica d'ale, 
perqué tot cansa, l̂ el que hi ais ñ\\-
cassos, que tainbt- n 'hi lia hagut, 
noniés cal fixar-nos en la Casa de 
C u l t u r a , q u e no ha estat capac 
d'erigir-se en un reíerent com ho 
hauria de ser d'uiia capital cultu]~al. 
Era una institució que havia arribat 
a sortir relativament neta del fi^n-
quisme i no ha agafat la volada que 
hauria de teñir. És ben trist que 
encara no s'hagi resolt el problema 
de la biblioteca i que en continuem 
cenint una de tan precaria. 

Ara es jubila de la seva activitat docent. 
Deixa la iiniversitat annb un bon record 
delafeinafeta? 
El mes imporcant per a mi ha estat 
la docencia. N o he tingiit deixe-
bles, pero he tingut niolts alumnes. 
una part considerable deis quals es 
guanyeii la vida en la duríssima 

feina de protessor en els nostres ins-
tituts. El que mes em satisñ és t ro-
bar-me'n aly;ims peí carrer i coni-
provar que potser no els he tet mes 
mal que bé. Els estudis universitaris 
de Girona han canviat molt. Abans 
tenies vuit o deu alumnes per clas-
se. Ara n'hi ba cent a cada aula. 
.Aixü és horrores. T'obliga a fer dis-
CLu-sos, en coniptes de classes. El 
que em fa patir mes deis ahímnes 
de tilologia deis últims anys és que 
es quelxen que han de llegir niassa. 
Quan seiits aixó, quedes desarmac i 
et scnts cansat. Veus que no lii pots 
teñir la dedicació personalitzada de 
fa uns anys. Ja no vas al bar amb ells 
a fer-la petar. Tampoc no seis pre
senta una perspectiva de feina tan 
bona com la que tenien els akunnes 
deis p r imers anys. I no tens cap 
solució per oferir-los. Tót plegat és 
preocupant. ja no és possible esta-

blir-hi una relació tan directa i deli
cada com la que mantenies amb 
algims alumnes fa anys. Procuraré 
en els anys que em quedin de vida 
acabar amb el to una mica alt dedi-
cant-nie mes a la labor parroquial. 

Ha anuncíat que abandona els estudis 
sobre la historia de la llengua catalana que 
va iniciaría una vintena d'anys ambJosep 
Mana Nadal. Se sent tranquil perqué veu 
queja hi ha qui els pot agafar el relleu? 
Quan vam comencar les investiga-
cions, calculaveni que avan^aríem 
m o l t r á p i d a m e n t i q u e a m b un 
parcll d 'anys arr ibar íem al segle 
X I X . Vint anys després, n o m é s 
heni arribat fins al segle XV, pero 
c o m a m í n i m h e m susc i t a t 
Tinterés d'altres que donaran con-
t inui ta t a la nostra feina i h e m 
obe r t un canií en aquest ambi t 
amb el segell de la Universitat de 
Girona. També veig que els histo-
riadors teñen en conipte la nostra 
aportació valorant la historia de la 
l lengua c o m valoren la h is tor ia 
deis mov imen t s socials i e c o n ó -
mics del país. El resulcat és posiciu. 
H o hauria estat mes si hi hagués-
sim pogut esmerCjiar mes temps i 
mes energia. Pero no em vull cul-
pabilitzar peí que no he fht. 

La Universitat de Girona compleix deu 
anys. Han estat deu anys tan fructífers 
connesperavaquehofossin? 
Els estudis universitaris sobrevivien 
a Girona amb una precarietat insti
tuc iona l absoluta . Q u a n ja feia 
c inc o sis que funcionava, vam 
descobrir que el CoMegi Universi-
tari de Girona no eslava registrat 
enlloc. Mim estar a punt de desa-
paréixer en mes d'una ocasió... Era 
inimaginable la solidesa d'ara. La 
Universitat de Girona ha crescut 
com una institució decisiva per a la 
dinamització de la vida de la ciu-



cat, Han escat deu anys ap;issio-
nancs, potser anib moltes ñilhides, 
p e r o a m b una gran i l - lusió de 
construir la realitat que ara podem 
tocar. Ara ¡a iMusió és un element 
que no s'exigeix ni es pot exigir. 

Quines assignatures pendents té la Uní-
versitatdeGirona? 
Les niateixes que toces les altres 
universitats catalanes. S'lia de revisar 
el niodel universicari de Catalunya. 
Quan es van crear les anomenades 
universitats periferiques, no te les 
podies carregar. Pero ara ja és íiora 
d'ajustar-les a la lógica de les neces-
sitats. Hi ha bcultats anib només 
dos o tres alumnes, arriba a haver-
hi fins a nou departanients de cátala 
entre totes... S'haura de reordeiiar 
el mapa. N o totes les carreres es 
podran estudiar a tot arreu. Cada 
universitat haura de ceñir tres o 
qua t r e p u n t s d ' e x c e M é n c i a , de 
nianera que per cursar segons quins 
estudis amb un nivell d'oferta rece-
negu t in te rnac iona lmenc només 
podrás anar a un lloc concrec. Si 
vols estudiar tal carrera amb aquesca 
cacegoria, haurás d'anar a Lleida, 
que es on s'ensenya niés bé. Si és tal 
carrera, a Girona, ecc. Si no h a 
enfoquem aLxí, podeni acabar ñan-
cíonanc com una mena d'acadéniia. 
Des d'aquest punt de visca, els Uocs 
Ules petits correm mes perill que 

Barcelona, Ja ho deien els escolas-
cics; els éssers no s'han de niuJtipíi-
car sense necessitat. 

Últimament es parla molt de la necessi
tat d'establir el canon de la literatura 
catalana. Quins autors i quines obres hí 
inclouria? 
Establir el canon és un tema mes 
serios del que sembla i no hi vull 
entrai". A mes, hauria de confronrar 
el meu amb els deis altres, perqué 
el cont ras t és i] idispensable per 
es tabl i r - lo , ja que de vegades a 
rhora d'escollir un títol ec pots dei-
xar influir excessivamenc per una 
mocivació persona l , peí fet que 
aquella lectura ec va tocar especial-
meiU" quau eres ¡ove i encara et 
toca. El que és terrible és la facilitat 
autodestructiva amb qué ens carre-
guem els escriptors l 'endemá de la 
seva mor t . U n deis nostres grans 
desas t res és el d e s c r é d i t de la 
m e m o r i a . R i b a i E s p r i u , p e r 
exemple, han passat de la gloria a 
Toblit- N o vull esmeiitar autors . 
perqué me"n deixaria. pero és evi-
denc que enere les novel-Íes moder-
nes no podem passar per ale Solifiuí., 
biarfd ^^loria i les de Villalonga. 

I peí que fa ais autors vi US? 
Ara ccnini un gran escr ip tor de 

rafa, que és Q u i m M o n z ó , fms 

Uegit amb mol t i'igor lingüístic. 

Em fan molca p o r les pressions 
fortissimes que está rebent perqué 
es passi al castellá. Entre els p o e 
tes, c o n t i n u o c o n s i d e r a n t q u e 
Na reís C o m a d i r a és u n g r a n 
autor. 

Algún dia es podrá llegir una novel-la de 
Modest Prats? 

N o ho cree. Potser ja m ' h a u r i a 
ag rada t i de vegades hi pensó . 
P e r o e m cos ta mole e s c r i u r e . 
Q u a n era j o v e va ig e s c r i u r e 
molts versos, pero de poesia, res. 
Una novelda m ' imposa un gran 
respecte. T 'h i has d ' implicar fms 
al c o l l 

Ara es vol dedicar mes intensament a la 
seva activitat pastoral. Quln és el mis-
satge que ha de transnnetre l'Església en 
el moment actual? 

L'Església ha de partir de la reali-
tac. de la fidelicat a TEvangeH. U n 
célebre teoleg alemany deia que 
per predicar es necessita ceñir la 
Bib l ia en una niá i el d i a r i a 
l'altra. Cal incidir en la realitat i 
inserir el missacge evangélic eii el 
noscre món estant atent al que din 
la gent, perqué no hi ha solucions 
mág iques . El que em p r e o c u p a 
mes és quins punts de referencia 
poden trobar els joves. 

Xevi Planas 


